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PROTOKÓŁ NR LVII/23 

LVII zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2024 

9 października 2023 roku, godz. 1100 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

i 13 października 2023 roku, godz. 1400 

Muzeum Ziemi Lubuskiej w Zielonej Górze 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad LVII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, otwieram LVII sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 

2018-2024.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek wita 

radnych i zaproszonych gości. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, informuję, że na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie 

województwa obrady Sejmiku Województwa są transmitowane i utrwalane za 

pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest udostępniane w 

Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Marszałkowskiego i na stronie internetowej 

samorządu województwa. Szanowni Państwo Radni, głosowania odbędą się przy 

wykorzystaniu systemu radni.info. Bardzo proszę, aby w czasie sesji Sejmiku nie 

wylogowywać się z systemu. Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do 

sprawdzenia obecności. Proszę przejść do okna, w którym mają Państwo otwarty 

system radni.info. Rozpoczynam sprawdzanie obecności, proszę kliknąć w pole 

„kworum”. Pan Marek Surmacz? Nie ma. Tadeusz Jędrzejczak? Pani Radna Wioleta 

Haręźlak jest? To proszę włączyć system. Pani Małgorzata Gośniowska-Kola? Nie 

widzę. Dziękuję. Stwierdzam, że na 30 Radnych Województwa Lubuskiego, na sesji 
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obecnych jest 25, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych 

uchwał. Szanowni Państwo, czasie przerwy w obradach sesji przed punktem 5 w sali 

108 odbędzie się posiedzenie Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa.  

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Panie i Panowie Radni, otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z 

porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego proponuję 

rozszerzenie porządku obrad o: 

• punkt: 6.1. – Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych szkół i placówek 

prowadzonych przez Województwo Lubuskie w roku szkolnym 2022/2023;  

• punkt 6.2. – Raport za lata 2021-2022 z wykonania Programu ochrony środowiska 

dla województwa lubuskiego;  

• punkt 6.3. – Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu 

ochrony powietrza dla strefy lubuskiej wraz z planem działań krótkoterminowych – 

druk nr 906/23;  

• punkt 6.4. – Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu 

ochrony powietrza dla strefy miasto Zielona Góra wraz z planem działań 

krótkoterminowych – druk nr 907/23;  

• punkt 6.5. – Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu 

ochrony powietrza dla strefy miasto Gorzów Wlkp. wraz z planem 

krótkoterminowych działań – druk nr 908/23; 

• punkt 7.1. – Podjęcie uchwały w sprawie nagród i wyróżnień Województwa 

Lubuskiego w dziedzinie sportu – druk nr 909/23.  

Materiały i projekty uchwał, będące przedmiotem sesji, są dostępne w systemie 

radni.info. Szanowni Państwo, informuję, że chęć zabrania głosu będzie możliwa w 

momencie zarządzenia przeze mnie dyskusji. Jeżeli wyrażą Państwo chęć zabrania 

głosu, proszę kliknąć w pole „zabierz głos”. Głos będzie udzielony zgodnie z 

kolejnością zgłaszania. Jeżeli chcą Państwo zgłosić „wniosek formalny” lub zabrać 
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głos „ad vocem” w czasie dyskusji, proszę kliknąć w odpowiednie pole. Zabrać głos 

mogą Państwo dwukrotnie w jednej sprawie, czas jednej wypowiedzi to maksimum 2 

minuty. Czy mają Państwo wnioski do porządku sesji? Nie widzę. Jeśli chodzi o 

głosowania, wygląda to następująco: w momencie zarządzenia przeze mnie 

głosowania na ekranie wyświetlać się będzie temat, który będziemy głosować oraz 

podświetlą się pola wyboru: „za, przeciw, wstrzymaj się”. Klikając w odpowiednie 

pole oddają Państwo głos. Szanowni Państwo, przechodzimy do głosowania. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 6.1. – Informacja 

o stanie realizacji zadań oświatowych szkół i placówek prowadzonych przez 

Województwo Lubuskie w roku szkolnym 2022/2023. Proszę o głosowanie. Dziękuję. 

26 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o 

punkt 6.1. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 6.2. – Raport za 

lata 2021-2022 z wykonania Programu ochrony środowiska dla województwa 

lubuskiego. Proszę o głosowanie. Dziękuję. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o 

punkt 6.2. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 6.3. – Podjęcie 

uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy 

lubuskiej wraz z planem działań krótkoterminowych – druk nr 906/23. Proszę o 

głosowanie. Dziękuję. 

23 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o 

punkt 6.3. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 6.4. – Podjęcie 

uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy 

miasto Zielona Góra wraz z planem działań krótkoterminowych – druk nr 907/23. 

Proszę o oddawanie głosów. Dziękuję. 
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22 radnych za, 0 przeciw, 4 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o 

punkt 6.4. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 6.5. – Podjęcie 

uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy 

miasto Gorzów Wlkp. wraz z planem działań krótkoterminowych – druk nr 908/23. 

Proszę o głosowanie. Dziękuję. 

23 radnych za, 0 przeciw, 4 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o 

punkt 6.5. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 7.1. – Podjęcie 

uchwały w sprawie nagród i wyróżnień Województwa Lubuskiego w dziedzinie sportu 

– druk nr 909/23 i proszę o głosowanie. Dziękuję. 

25 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad został rozszerzony o punkt 7.1. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Porządek obrad sesji wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. 

Dziękuję. 

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad wraz z przegłosowanymi 

zmianami został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Poproszę o prowadzenie sesji Pana Przewodniczącego Jerzego Wierchowicza. 

Punkt 3. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Jak wcześniej ustaliliśmy z Przewodniczącymi Klubów, interpelacje i zapytania 

składacie Państwo na piśmie i przesyłacie do Biura Sejmiku. W okresie 
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międzysesyjnym do Biura Sejmiku, do 9 października, wpłynęło interpelacji/zapytań: 

cztery Pani Radnej Beaty Katarzyny Kulczyckiej w sprawie: pierwsze – potrzeby 

włączania Radnych Województwa do prac w Komisji Klimatu oraz Komisji Rolnictwa i 

Ochrony Środowiska w następstwie pożaru w Przylepie, drugie dotyczące planów 

realizacji zadania inwestycyjnego „Przebudowy mostu przez rzekę Odrę w 

miejscowości Nowa Sól w ciągu drogi wojewódzkiej nr 315 Wolsztyn-Konotop-Nowa 

Sól, trzecia interpelacja dotyczy wniosku przedsiębiorstwa KRIDOS o umorzeniu 

należności, czwarta dotyczy realizacji inwestycji światłowodowych realizowanych w 

lubuskim przez firmę Orange Polska S.A., działającą w partnerstwie z 

Województwem Lubuskim, poprzez podłączenie do sieci telekomunikacyjnej działki 

przy moście kolejowym w miejscowości Stany, przez który przebiega ścieżka 

rowerowa "Kolej na rower" i jedna interpelacja Pani Radnej Małgorzaty Barbary 

Gośniowskiej-Koli w sprawie stanu drogi wojewódzkiej nr 288 na odcinku Lubiatów-

Bogaczów. Tyle informacja o interpelacjach, zapytaniach. 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Informacja została zamieszczona w systemie radni.info. Czy mają Państwo pytania 

dotyczące przedstawionej informacji? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Są, tak? 

Przepraszam bardzo. Pani Beata Kulczycka, proszę bardzo. Pozwólcie.. Pan 

informatyk już idzie do Pani. Proszę obsługę informatyczną o interwencję. Wszyscy 

radni mają głos. Kadencja się nie skończyła jeszcze, Szanowni Państwo. Prezydium 

już ma głos. Macie Państwo? Pani Radna Kulczycka nie ma jeszcze? Jest, tak? 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 11 do protokołu. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Tak, już działa. 

Dziękuję bardzo. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Proszę bardzo. 
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Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Panie 

Przewodniczący, Szanowni Radni, ja mam pytanie, ponieważ mówimy o bieżącej 

pracy Zarządu, a z tego, co jest mi wiadomo – a w dokumencie, który czytam, nie 

widzę odpowiedzi – 22 sierpnia tego roku wpłynął do Zarządu Województwa 

Lubuskiego wniosek o wsparcie finansowe na zakup budynku, w którym obecnie 

funkcjonuje przedszkole prowadzone przez Zgromadzenie Sióstr Elżbietanek w 

Otyniu w naszym powiecie nowosolskim. Ja mam pytanie: ponieważ mija 30 dni, 

KPO praktycznie zobowiązuje Państwa do odpowiedzi, a ja w tej sprawie nie widzę 

żadnej opinii Zarządu Województwa. Sytuacja, chcę powiedzieć, jest tam naprawdę 

konieczna żeby pomóc, żeby pomoc finansową przekazać, ponieważ sytuacja była 

totalnie niezapowiedziana i w tym roku, w lutym, w Otyniu sytuacja jest szczególna, 

ponieważ siostry wypowiedziały prowadzenie tam przedszkola. Chcę powiedzieć, że 

gmina Otyń to jest gmina, która bardzo mocno się rozwija, gdzie migracja ludności, 

napływ ludności do tej gminy naprawdę sprzyja rozwojowi i chcę powiedzieć, że w 

tym przedszkolu funkcjonuje ponad 100 dzieci. Sytuacja jest na tyle poważna, że 

wydatki w budżecie gminy nie pozwalają na zakup tej nieruchomości, a dzisiaj jest on 

konieczny, żeby to przedszkole funkcjonowało. I z tego, co wiem, biorąc pod uwagę 

sytuację naprawdę wyjątkową w tej gminie, wpłynął wniosek o pomoc finansową w 

sprawie tego przedszkola. Chciałam zapytać Zarząd Województwa czy w tej sprawie 

jest po pierwsze decyzja, która już powinna być? A po drugie jakie jest 

ustosunkowanie się Zarządu do tego tematu, ponieważ dzisiaj w przedmiocie i 

porządku obrad finansujemy różne rzeczy, finansujemy i mamy plany pomocy 

finansowej dla różnych zadań, a ta sytuacja jest przecież szczególna i bardzo 

wrażliwa w naszym regionie. To jest pytanie do Zarządu: co w tej sprawie dalej? 

Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy w tej sprawie Pani Marszałek? Proszę bardzo. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Pani 

Radna, Szanowni Państwo, Zarząd Województwa otrzymuje teraz bardzo dużo 

wniosków z prośbą o sfinansowanie zadań ze skutkiem finansowym w roku 2024, tą 

sprawą też się zajmowaliśmy. Zarząd kieruje te wnioski do prac nad budżetem 2024, 
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także będziemy omawiać ten wniosek razem ze wszystkimi, które dotyczą skutków 

finansowych w 2024 roku.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Tyle odpowiedzi, tak? Czy są jeszcze inne zapytania do tego punktu, do tego 

tematu? Pani Radna Anna Chinalska. Proszę bardzo, Pani Radna. 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoka Rado, ja chciałbym się odnieść do tematu 

też z poprzedniej sesji, czyli do funkcjonowania pociągów Polregio i muszę 

powiedzieć, że nastąpiła wyraźna poprawa. Po naszej sesji wrześniowej pociągi 

naprawdę przez 2 tygodnie jeździły bardzo dobrze, ale coś się znowu posypało. Jako 

mieszkanka powiatu krośnieńskiego mam informację od rodziców dzieci 

dojeżdżających do Zielonej Góry na trasie Rzepin-Zielona Góra, i tak: we wtorek 3 

października pociąg się spóźnił 26 minut o godz. 6:50. Mało to jeszcze, ale 4-ego w 

środę 54 minuty, 5-ego w czwartek 56 minut, 6-ego w piątek 56 minut. Czyli taka 

„czarna seria”. Jak ta młodzież ma dojechać o czasie i jeszcze się przesiąść i 

dojechać na przykład na ulicę Botaniczną? Także ja bardzo prosiłabym o interwencję 

na tej trasie. Ja wiem, że tam są remonty, ale czy akurat ten pociąg, który wiezie 

dużo młodzieży do Zielonej Góry, do szkół średnich – czy on po prostu musi się 

ciągle spóźniać? Dziękuję bardzo. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Kto z ramienia Zarządu? Pan Marszałek Jabłoński, jak się 

domyślam, tak? Proszę bardzo. 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Panie 

Przewodniczący, Szanowna Pani Radna, oczywiście monitorujemy te wszystkie 

sygnały, które dotyczą zakłóceń w prawidłowym funkcjonowaniu połączeń 

kolejowych. Rzeczywiście tak było w ostatnim czasie, dziękuję, że Pani to zechciała 

dostrzec. Poprawiła się sytuacja w sposób znaczny. Wynika to ze stanowczej 

interwencji, jaką podjęliśmy wobec Polregio. Zdarzają się jednak wciąż wypadki, 

kiedy te pociągi bądź się spóźniają, bądź są odwoływane, choć czasami rzeczywiście 

wynika to z planowanych różnego rodzaju działań na liniach kolejowych. Nie wiem 

dokładnie jak jest w przypadku tych, które Pani wymieniła, ale sprawdzimy to. 
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Natomiast też proszę żebyście Państwo pamiętali, że oprócz tego, że zdarzają się 

kłopoty, będące wynikiem niedomagań po stronie Polregio, to realizowane są 

różnego rodzaju planowane prace na liniach kolejowych i wtedy – w przeciwieństwie 

do dróg samochodowych – zrobienie objazdów na liniach kolejowych jest 

niemożliwe, te linie są zamykane po prostu. Więc wiem, że jest sytuacja napięta i 

wszyscy z większą jakby uwagą przyglądają się sytuacji na kolejach. Dziękuję za te 

zgłoszenia, zostaną zarejestrowane, sprawdzimy. Jeżeli to jest możliwe do 

poprawienia w wyniku interwencji, postaramy się to niezwłocznie zrobić. Dziękuję za 

uwagę. 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję Panie Marszałku. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję. Drugie wystąpienie Pani Radna Beata Kulczycka. Proszę bardzo. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Szanowni 

Państwo, ja cały czas w tym samym temacie, bo ja naprawdę nie wiem jaka jest 

segmentacja wniosków w Zarządzie Województwa dotycząca tych, które są w tym 

roku, które w następnym. Ale z tego, co ja wiem dzisiaj rozpatrujemy w porządku 

obrad kilka. No ja mam jednak istotne pytanie: potrzebna jest pomoc tu i teraz, więc 

mówienie o budżecie roku następnego w tej sprawie naprawdę nic nie wnosi. Pytanie 

jest jak definiujemy dzisiaj wniosek Pani Burmistrz o pomoc finansową w stanie, 

która jest konieczna? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz:  

O odpowiedź proszę Panią Marszałek, jak rozumiem, tak? 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: W tym roku nie ma 

takich środków finansowych. Radni doskonale wiedzą jaki mamy deficyt i zgodziliśmy 

się na zaciągnięcie kredytu inwestycyjnego. Samorząd, ja już podpisałam umowę na 

zaciągnięcie kredytu w tym roku w wysokości 200 mln zł i nie mamy możliwości 

finansować zadań, które nie należą do naszych zadań obowiązkowych. Niemniej 

jednak sami wiecie, że bardzo często samorząd wojewódzki wspiera zadania gmin, 

zadania innych jednostek, dlatego ten wniosek skierowaliśmy na posiedzenie 

budżetowe, gdy będziemy rozpatrywać zadania do sfinansowania w 2024 roku, 
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ponieważ w tym roku nie widzimy takich możliwości. Chcę też zwrócić uwagę, że co 

roku dysponujemy – od kilku lat – Funduszem Samorządowym w wysokości 6 mln zł 

i to Rada Samorządowa opiniuje przeznaczenie tych środków. Więc widzimy taką 

możliwość, ale wymaga to jeszcze uzgodnień co do realizacji zadań i priorytetów w 

przyszłym roku 2024. Także ostatecznej decyzji jeszcze nie ma, ale na pewno tu i 

teraz ten wniosek nie może być pozytywnie rozpatrzony. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Pan Radny Sebastian Ciemnoczołowski. 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Panie 

Przewodniczący, ja mam wniosek formalny, żeby wrócić do procedowania porządku, 

bo zaraz Pani Kulczycka po raz dziesiąty zada w tym samym trybie pytanie 

dotyczące tej samej sprawy. A przypomnę: to jest zadanie własne gminy. Gmina 

Otyń jest w dobrej kondycji finansowej, nie bierze kredytu w przeciwieństwie do 

województwa. Może wziąć kredyt, jeżeli nie ma własnych środków, a z tego co wiem 

ma. A poza tym jeżeli otworzymy furtkę, to każda gmina zaraz będzie występować w 

tej samej sprawie. Także proszę przyjąć mój wniosek formalny. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy w tej sprawie, do informacji Zarządu, macie Państwo pytania, 

zapytania? Nie ma. Jeżeli nie ma uznaję, że Sejmik przyjął informację do 

wiadomości. Szanowni Państwo, w systemie radni.info zostały zamieszczone 

informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach 2014-2020 i 2021-2027 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych 

Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim. Czy ktoś z Państwa ma pytania 

do przedmiotowych informacji? Proszę o zgłoszenia. Jeżeli nie widzę, przyjmuję, że 

przyjęto informację do wiadomości.  

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach 2014-2020 i 2021-2027 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych 

Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim stanowią załącznik nr 12 do 

protokołu. 
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Szanowni Państwo, zgodnie z zapowiedzią Pana Przewodniczącego, teraz powinno 

odbyć się posiedzenie Komisji Gospodarki i Rozwoju, także ogłaszam przerwę na 

posiedzenie tej komisji. 15 minut wystarczy Komisji na przeprowadzenie? Tak, Panie 

Przewodniczący? Dobrze. Dziękuję bardzo. Ogłaszam 15 minut przerwy. Sala 108, 

jak rozumiem, Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa. Za 15 minut się 

zbieramy. Proszę bardzo. 

przerwa 

Punkt 5. 

Informacja na temat Okresowej Oceny Planu Zagospodarowania 

Przestrzennego Województwa Lubuskiego wraz z Planami Zagospodarowania 

Przestrzennego Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego ośrodka wojewódzkiego 

Zielona Góra i Gorzów Wlkp. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Kontynuujemy obrady. Członkowie Komisji Gospodarki i Rozwoju zapoznali się z tą 

informacją. Tak, Panie Przewodniczący? 

Informacja na temat Okresowej Oceny Planu Zagospodarowania Przestrzennego 

Województwa Lubuskiego wraz z Planami Zagospodarowania Przestrzennego 

Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego ośrodka wojewódzkiego Zielona Góra i Gorzów 

Wlkp. stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał 

Potęga: Tak. Członkowie Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa zapoznali się 

z informacją i bez uwag została ona przyjęta. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję Panu Radnemu. Czy mają Państwo pytania dotyczące przedstawionej 

informacji? Proszę o zgłoszenia. W razie pytań Państwa Radnych odpowiedzi udzieli 

Pan Cezary Wysocki – Zastępca Dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki 

Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego. Czy macie Państwo pytania do 

tego tematu? Nie widzę. Jeżeli nie ma przyjmuję, że Sejmik przyjął tę informację do 

wiadomości. 
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Punkt 6. 

Sprawozdanie z realizacji w roku 2021 i 2022 „Programu opieki nad zabytkami 

województwa lubuskiego na lata 2021 – 2024”. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: O 

przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Marię Jaworską. 

Sprawozdanie z realizacji w roku 2021 i 2022 „Programu opieki nad zabytkami 

województwa lubuskiego na lata 2021 – 2024” stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: 

Komisja jednogłośnie przyjęła sprawozdanie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy macie Państwo zapytania do tej informacji? Nie widzę. Pani 

Radna Kulczycka, tak? Proszę bardzo. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Tak, ja mam 

pytanie Panie Przewodniczący. Jestem widzę niezauważana na ekranie. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Nie, ja tutaj nie zauważyłem. Przepraszam. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Ale ja mam 

pytanie dotyczące tego programu, ponieważ ten program dotyczy sprawozdania z 

okresu dwóch lat i mam pytanie: te 71 projektów to są wszystkie projekty z dotacjami 

na zabytki. Oczywiście o tym, co jest zabytkiem w województwie – akurat w tych 

konkursowych trybach – decyduje status zabytku i decyduje miejsce położenia 

zabytku. Ale, z tego co sobie policzyłam, od 6% do 8% również tutaj przekazujemy 

dotację dla podmiotów prywatnych. Nie chcę ich wymieniać z imienia i nazwiska, 

ponieważ te podmioty prywatne dostają tu w mniejszości dofinansowanie, ale ja 

chciałam zapytać o te obiekty zabytkowe, które są własnością osób prywatnych: na 

ile one są udostępniane później publicznie? Dlatego, że jak czytam sobie „Kartę 

oceny projektów” to, Szanowni Państwo, finansowanie tych obiektów prywatnych, 
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których – jak mówię – jest tu mało, ale są, może nastąpić nawet poprzez to, że one w 

kryterium dostępności zabytków dla społeczeństwa, jako funkcję użyteczności 

publicznej, mają „zero” w ocenie i na 33 punkty niektóre z tych projektów prywatnych 

przechodzą nawet bez dostępności publicznej tych obiektów. Ja chciałam zapytać 

autorów tego programu jaki jest w takim razie: po pierwsze – cel przekazywania tych 

środków na finansowanie obiektów własności prywatnej po to, żeby one nie były 

udostępnione publicznie, jeżeli wszystkie takowe są? A po drugie – ja rozumiem, że 

gminy, powiaty, finansują tego rodzaju obiekty prywatne, wspólnotowe, tylko po to, 

żeby mieć pewną spójność przestrzeni miejskiej. Natomiast jaki jest cel finansowania 

tego z naszego programu? Po trzecie, Szanowni Państwo, dlaczego ten program 

szeroko nie jest rozpowszechniany wśród wspólnot, wśród osób prywatnych, które 

faktycznie są właścicielami naprawdę zabytków klasy zerowej w naszym regionie i 

które tak naprawdę w małej części w takim razie są finansowane z tego programu, 

bo – jak widać po ocenie i analizie tych wszystkich wniosków – w większości są to 

parafie, w większości są to jednostki samorządu terytorialnego, ale takie „rodzynki” 

jak obiekty prywatne również się tu znajdują. Nie będę ich wymieniać z imienia, 

nazwiska, bo to nie jest ku temu powód. Natomiast chcę powiedzieć, że 60 tys.… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Proszę powoli kończyć Pani Radna. Chyba, że drugi głos? 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Proszę o drugi 

głos. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Druga minuta, proszę bardzo. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Ale chciałabym 

zwrócić uwagę, że te prywatne inwestycje są nawet finansowane na zasadzie 

dokumentacji projektowej, a więc w przedbiegach, praktycznie, realizacyjnych tych 

obiektów. W takim razie: jaki jest cel tego programu? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Na pytanie odpowie Pan Mirosław Glaz. Nie? Nie ma Pana 

Dyrektora? Pani Marszałek chce, tak? Proszę bardzo, oczywiście. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Tak. Bardzo dziękuję. 

Chciałabym, Proszę Państwa, przypomnieć, że nasz program jest tylko takim 

malutkim uzupełnieniem do rządowego programu. Jest to zadanie rządu w wyniku 

centralizacji. To Minister Kultury odpowiada za rewitalizację zabytków i ogłasza 

nabory do rządowego programu, ma również pulę, którą przeznacza na konkretne 

województwa. Trzeba w tym momencie podkreślić, że nasze województwo ma 

bardzo dużo zabytków, chyba najwięcej w Polsce w przeliczeniu na mieszkańca – po 

Dolnym Śląsku najwięcej w Polsce – dlatego samorząd lubuski postanowił 

uzupełniać chociaż w takiej małej części, na którą nas stać, zadania, które realizuje 

rząd. I nasza pula 1,4 mln nie zastąpi działań w ramach funduszu rządowego, ale 

mamy ustalone kryteria i zasady, których przestrzegamy. I bardzo proszę, Łukasz 

Porycki, który bezpośrednio nadzoruje realizację tego programu, uzupełni. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Proszę bardzo. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Dziękuję. Panie 

Przewodniczący, Szanowni Państwo, tak jak wcześniej wspomniała Pani Marszałek, 

nasz program jest uzupełnieniem różnych programów, które mają za zadanie 

wspierać odbudowę, renowację zabytków. Ostatni program, przypomnę, który został 

ogłoszony przez Ministra Kultury, to tylko 10% zabytków niesakralnych otrzymało 

wsparcie, więc też proszę na to brać poprawkę. Program jest programem 

uchwalanym przez Sejmik Województwa Lubuskiego i jego regulamin, w związku z 

tym wypełniamy wolę Radnych, którzy określili w regulaminie kto może otrzymać te 

dofinansowanie, jak również w jakiej kwocie. My nie rozróżniamy zabytków, czy są 

prywatne czy nieprywatne. Wcześniej, we wcześniejszych wnioskach, parę lat temu 

jeszcze, oczywiście były wspólnoty mieszkaniowe, które posiadały dany zabytek, 

również otrzymywały takie wsparcie, w związku z tym dostępność do tych budynków 

również jest – bym powiedział – znikoma. To jest po pierwsze. Po drugie proszę też 

zwrócić uwagę, że od 4 lat piszemy pisma do Ministra Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego, aby zwiększył dofinansowanie i budżet Wojewódzkiego Konserwatora 

Zabytków. Niestety od 10 lat – powtórzę: od 10 lat – budżet konserwatora na 

ratowanie zabytków wynosi 400 tys. To jest jakby odpowiedź. My co roku 

zwiększamy tą kwotę. Zaczynaliśmy od kwoty 100 tys. i co roku jest ona zwiększana, 
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również na wnioski Radnych – za to bardzo serdecznie dziękuję. W związku z tym 

uważam, że te środki są bardzo dobrze wydatkowane i są analizowane przez 

doświadczony zespół w Departamencie Infrastruktury Społecznej. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Nim udzielę głosu Panu Radnemu Łatwińskiemu, pozwólcie 

Państwo, że przywitam Panią Posłankę Anitę Kucharską-Dziedzic. Witam Panią 

Poseł. I Pan Radny Łatwiński, proszę bardzo. 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Ja też oczywiście 

chciałbym, żeby środki rządowe były większe. One są na pewno w pierwszej 

kolejności dedykowane na rewitalizację zabytków takich bardziej spektakularnych, 

których charakter jakby sugeruje żeby to były środki rządowe. Natomiast ja 

chciałbym prosić o taką refleksję: spójrzmy na nasze miasta w województwie 

lubuskim. Mimo, że jest mnóstwo działań, na przykład takich estetyzujących na 

osiedlach mieszkaniowych, są rewitalizacje parków również finansowane z funduszy 

unijnych, natomiast wielkim mankamentem w Polsce jest zły stan elewacji budynków 

w przedwojennych centrach miast. I możemy tutaj mówić, że „niech to sobie miasta 

same robią” albo „niech rząd robi”, ale województwo jednak dysponuje kwotą 915 

mln euro i w związku z tym też ma pewne możliwości, a my ciągle dofinansowujemy 

te odnowy zabytków w podobnej kwocie, pomiędzy 1 mln czy 1,4 mln. I ja o tym 

mówiłem na Wojewódzkiej Radzie Rozwoju, Radzie Rozwoju Województwa 

Lubuskiego już chyba 3 lata temu, kiedy był przygotowywany Regionalny Program 

Operacyjny. I tutaj po prostu jest mój apel dlatego, że stan takich budynków 

przedwojennych, historycznych, które mogą być przecież objęte rożnymi strefami 

ochrony konserwatorskiej, w Europie Zachodniej jest ewidentnie lepszy. Tam są po 

prostu bogatsze społeczeństwa, ludzi stać na remonty cały czas – taki dystans nas 

dzieli, chociaż coraz bardziej malejący, a z kolei w innych krajach, gdzieś tam w 

Europie Wschodniej, po prostu nie ma tylu proceduralnych czy związanych z 

przepisami prawa ograniczeń i po prostu tam zapada decyzja i jakieś władze – czy to 

rządowe czy samorządowe – są w stanie jedną ulicę tam w ciągu pół roku 

wyremontować, nie pytając nikogo o zdanie, nie pytając czy to jest prywatny budynek 

czy państwowy, itd. Po prostu nie ma takich procedur, obostrzeń, itd., związanych 

np. z pomocą publiczną, itd. Więc ja tutaj… 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Proszę kończyć, Panie Radny. 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: …apeluję, konkluzja już 

jest moja taka… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Druga minuta, tak? Proszę bardzo. 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Moja konkluzja jest taka, 

że przeznaczajmy więcej dlatego, że nam to chluby nie przynosi. Jeżeli jest 

Departament Promocji Województwa, to róbmy tą promocję również przez 

estetyzację naszych miast, bo inaczej no możemy piękne foldery i przewodniki 

wydawać, a jeżeli będą w większości naszych miast całe ciągi odrapanych kamienic, 

to po prostu cały efekt innej pracy jest niweczony. Także wniosek mój taki: z tych 

ogromnych pieniędzy unijnych proszę przeznaczać większe kwoty na estetyzację 

naszych miast, tej „tkanki” przedwojennej. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję. Czy odpowiedzi oczekuje Pan Radny, czy to jest postulat bodajże do 

Zarządu? Postulat, jak rozumiem, tak? Dziękuję bardzo. Pan Radny Zbigniew 

Kościk, proszę bardzo. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dzień dobry. No, to tak jest: 

biada faktom jak nie pasują do opinii. Po prostu nie należy dzisiaj dyskutować, że 

tych zabytków mamy bardzo dużo i że to jest jakiś problem. Po prostu problemem 

jest to, że wydajemy mało pieniędzy, zarówno my – o samorządzie województwa 

mówię – jak i Ministerstwo Kultury. Ale bogactwo tych zabytków jest rzeczą 

niewątpliwie pozytywną. Ja nie rozumiem, Panie Marszałku Porycki, tego sarkazmu, 

że ministerstwo tylko w 10% przekazuje na inne niż parafie, niż sakralne zabytki. To 

chyba nie ma absolutnie znaczenia. Po co jakieś takie kryterium? Zresztą, jakby 

dobrze policzyć, to nasze dotacje też w ogromnej większości dotyczą zabytków 

sakralnych. No na miły Bóg, to nie Pana wina, nie Ministra Kultury, że większość tych 

zabytków, jakie w naszym województwie pozostało, to zabytki sakralne plus do tego 

trochę jakichś pałaców junkierskich. I jeszcze ta kwestia tej dostępności. Ja bym też 
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Państwa uczulał na taką kwestię, bo myślę, że to jest istotna sprawa. No, na miły 

Bóg, nie można karać DPS-u, który znajduje się w jakimś pałacyku czy w jakiejś 

budowli uznanej za zabytek z tego tytułu, że po prostu zarządza tym budynkiem i te 

pieniądze na pewno na remonty im się należą. Więc kwestia dostępności jest – ja 

odnoszę się trochę do opinii Koleżanki – jest trochę wtórna według mnie. Też może 

mnie niepokoić to, że nieraz są to niepubliczni właściciele czy zarządzający tym – jak 

najbardziej – no, ale to też wiecie Państwo jeżeli ktoś swoje pieniądze, też niemałe 

często, inwestuje w to żeby ten stan zabytków podnosić, prawda, no to nie może być 

z tego tytułu, że nie jest osobą prawną tylko fizyczną na przykład, karany. Więc ja 

myślę, Panie Marszałku, że poza ogólnym stwierdzeniem, że tych pieniędzy jest po 

prostu mało – i tutaj i rządowych, jak najbardziej – wszystko, jeżeli chodzi o ten 

podział jest ok i tutaj raczej uwag nie mamy w tym zakresie. Dziękuję.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Pan Marszałek Porycki, tak? W odpowiedzi? Proszę bardzo. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Tak, tak. Ja 

oczywiście nie mam pretensji, że tyle jest sakralnych, natomiast ja tylko chciałem 

pokazać skalę. Natomiast w nowej perspektywie finansowej mamy ponad 30 mln 

euro na rewitalizację. Te pieniądze głównie są też w ZIT-ach, w związku z tym też 

zachęcam do tego, aby miasta bardziej odpowiedzialnie, z dużym wyprzedzeniem 

również te środki inwestowały, przeznaczając między innymi na rewitalizację całych 

terenów, na których również znajdują się zabytki. Także dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Pani Radna Kulczycka, trzecie zabranie głosu, także... 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: „Ad vocem” tylko 

do wypowiedzi Pana Radnego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Chyba, że króciutko bardzo, tak? 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Panie 

Przewodniczący, „ad vocem” do wypowiedzi Pana Radnego. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

„Ad vocem”, ale krótko poproszę. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Krótko, tylko tyle, 

że ja nie mówiłam tu o dostępności w żadnym wypadku publicznej. Tu, na tej liście, 

są prywatne własności i tu nie ma mowy o tym żeby była to kwestia dostępności 

publicznej. Zwracam uwagę, ponieważ nie wiem czy Pan Radny, Kolega, mnie 

dobrze w tej kwestii zrozumiał: tu jest czysta własność prywatna. Dziękuje bardzo. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy są dalsze zapytania, uwagi w tej sprawie? Nie widzę. Jeżeli 

tak, uznaję, że Sejmik… 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Poproszę jeszcze... 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Pani Marszałek, w tej sprawie? 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: ... o minutę. Tak. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Proszę bardzo. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: W tej dyskusji 

zabrakło jeszcze z naszej strony być może takiego akcentu i wyjaśnienia, że są 

bardzo duże środki finansowe, które mogą być wykorzystane w dużym zakresie na 

rewitalizację w ramach termomodernizacji, bo termomodernizacja właśnie to jest 

ocieplenie i elewacja, o której Pan Radny mówił i nie tylko, bo również ocieplenie 

dachów, wymiana w ramach Krajowego Planu Odbudowy, którego niestety wciąż nie 

ma. To jest duża kwota – 36 mld euro i widać po tej dyskusji jak bardzo te pieniądze 

są nam potrzebne, gdzie 43% całego programu właśnie jest na cele Zielonej  

gospodarki, oszczędności energetycznej i w tym na realizację tego typu projektów. 

Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Nie widzę dalszych zgłoszeń w tej sprawie. Uznaję, że Sejmik 

przyjął sprawozdanie do wiadomości. 



18 

 

Punkt 6.1. 

Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych szkół i placówek 

prowadzonych przez Województwo Lubuskie w roku szkolnym 2022/2023. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: O 

przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę 

Przewodniczącą Panią Radną Marię Jaworską. 

Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych szkół i placówek prowadzonych 

przez Województwo Lubuskie w roku szkolnym 2022/2023 stanowi załącznik nr 16 

do protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: 

Informację Komisja przyjęła pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy macie Państwo pytania, uwagi do tej informacji? Nie widzę, nikt 

się nie zgłasza. Uznaję więc, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Miałem 

sygnał, że Pani Marszałek miała stosowny wniosek w tej chwili. Chociaż jeszcze nie 

chyba, tak? 

Punkt 6.2. 

Raport za lata 2021-2022 z wykonania „Programu ochrony środowiska dla 

województwa lubuskiego”. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Na sali obecna jest Pani Lidia Kasperczyk z zespołu autorskiego firmy Lemitor 

Ochrona Środowiska Sp. z o.o. we Wrocławiu – wykonawca dokumentu. W razie 

Państwa pytań będzie odpowiadać Pani Lidia Kasperczyk. O przedstawienie opinii 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę Przewodniczącego Komisji Pana 

Zbigniewa Jana Kołodzieja. Proszę bardzo. 

Raport za lata 2021-2022 z wykonania „Programu ochrony środowiska dla 

województwa lubuskiego” stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan 

Kołodziej: Komisja 5 października zapoznała się z dokumentami i przyjęła 

pozytywnie uchwałę. Dziękuję. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy macie Państwo do tej informacji uwagi, pytania? Pani 

Aleksandra Mrozek. Proszę, Pani Radna. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Tak, dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, mam pytanie do punktu – w tymże raporcie – punktu 1.7. 

Rewitalizacja i rekultywacje jezior oraz zagospodarowanie terenów wokół jezior dla 

potrzeb turystyki, rekreacji. I dalej w tym punkcie jest mowa, takimi ogólnikami, a 

mianowicie: naprawiono, wzmocniono, przeprowadzono. Co naprawiono? Pomost na 

plaży miejskiej w Lubniewicach, wzmocniono brzegi promenady nad jeziorem Lubiąż 

i na terenie gminy Nowa Sól przeprowadzono remont pomostu. Pierwsze pytanie jest 

takie czy te zadania, które tutaj zostały wymienione, one po części albo w całości, nie 

pokrywają się z zadaniami realizowanymi w ramach programu „Lubuska Baza 

Turystyczna”? Jeżeli nie – bo nie pamiętam czy te zadania, wiem, że pomosty 

wchodziły w grę – to kto finansował i kto naprawił, wzmocnił, czy też przeprowadził 

remont i z jakich środków? I następne pytanie: jest mowa o tym – z czego się bardzo 

cieszę – gmina Wschowa przeprowadziła rewitalizację jezior na swoim terenie. 

Trzeba dodać, że akurat na terenie gminy znajdują się tylko 3 jeziora, ale pytanie: co 

z pozostałymi jeziorami? Skąd środki na ten cel? Czy to środki własne gminy czy 

finansowane z innych źródeł? No i dlaczego tak mało zadań podjęto w obszarze 

rewitalizacji i rekultywacji jezior w województwie, o którym bardzo często się mówi, 

że stawia na turystykę. Dziękuję.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy jest Pani Lidia Kasperczyk? Już idzie. Zapraszam. 

Przedstawiciel zespołu autorskiego firmy Lemitor Ochrona Środowiska Sp. z 

o.o. we Wrocławiu Lidia Kasperczyk: Dzień dobry Państwu. Nazywam się Lidia 
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Kasperczyk, reprezentuję firmę wykonawcy – firmę Lemitor Ochrona Środowiska z 

Wrocławia. Może pokrótce przedstawię Raport za lata 2021-2022… 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ale my znamy. 

Przedstawiciel zespołu autorskiego firmy Lemitor Ochrona Środowiska Sp. z 

o.o. we Wrocławiu Lidia Kasperczyk: …dla województwa lubuskiego. Obejmował 

swym zakresem 252 zadania. On się zazębił na dwa programy ochrony środowiska, 

a pozyskiwanie danych odbywało się w ramach ankietyzacji wysłanej do jednostek 

samorządu terytorialnego i podmiotów indywidualnych. Otrzymaliśmy bardzo dużą 

liczbę odpowiedzi. I tak, jak tutaj Pani wspomniała, jeżeli ktoś odpowiedział nam 

właśnie, że zrewitalizował jezioro, to my to bierzemy pod uwagę w skali 

województwa, ale nie jesteśmy w stanie po prostu zweryfikować każdej gminy. To 

jest podsumowanie dla województwa. Ciężko jest tutaj bardzo szczegółowo objąć 

każde z tych zadań. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: A 

na pytania Pani Radnej konkretne? 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: No właśnie, bardzo bym 

prosiła o odpowiedź na pytania, bo tak przygotowany raport – z całym szacunkiem 

do pracy włożonej w jego opracowanie – tak naprawdę bardzo niewiele nam mówi, 

bo chciałabym jako radna wiedzieć skąd środki pozyskała gmina Wschowa? Jeżeli to 

jest inicjatywa własna, to kłaniam się nisko za to, że przeprowadzono rewitalizację. 

Kto wykonał te inne zadania i dlaczego tak mało w województwie, bo raport daje jakiś 

sygnał co się dzieje i jakie potrzeby są w tym zakresie. Jak widać – w skali 500 

jezior, a niektórzy twierdzą, że nawet siedmiuset – zrewitalizowanie trzech 

troszeczkę stawia nas, jako region, w bardzo śmiesznej sytuacji, nie tylko 

niekorzystnej. 

Przedstawiciel zespołu autorskiego firmy Lemitor Ochrona Środowiska Sp. z 

o.o. we Wrocławiu Lidia Kasperczyk: Rozumiem Panią, natomiast my wysyłamy 

zapytanie, jako wykonawca, do wszystkich podmiotów wskazanych w Programach 

ochrony środowiska jako wykonawcy danego zadania, ale nie jesteśmy w stanie też 

jakby zmusić nikogo do odpowiedzi. Więc jeżeli otrzymaliśmy odpowiedź tylko od 
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jednej gminy, to tylko to zraportowaliśmy. To jest może pytanie do konkretnych gmin, 

ponieważ każda z gmin ma też również obowiązek prowadzenia swojego Programu 

ochrony środowiska. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Chyba więcej w tej sprawie nie ustalimy już. Dziękuję. Czy są 

dalsze pytania od Państwa Radnych? 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Chciałabym tylko jeszcze, 

Panie Przewodniczący… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Już, Pani Radna. Pan Radny Zbigniew Kościk. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: To „ad vocem” wezmę. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja w zasadzie mam pytanie 

do Pani Marszałek. Proszę mi powiedzieć, kolejny jakby raz wracam do… Bardzo 

fajnie, że zlecamy różnego rodzaju analizy, diagnozy, wyciągamy wnioski, bo tak 

powinno się podejmować decyzje. Ale tradycyjnie nie rozumiem, Pani Marszałek, 

dlaczego posiadając Wydział Ochrony Środowiska na Uniwersytecie Zielonogórskim 

my korzystamy z instytucji zewnętrznej? To się stało jakimś... Nie wiem, czy to jest 

jakiś kompleks? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Ale czy pytanie, Panie Radny, do przedstawicielki firmy Lemitor ma Pan? 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja powiedziałem na 

początku... 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Rozumiem.  

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: ... że chciałem zapytać… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Czyli Panią możemy zwolnić, jak rozumiem? 
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: I drugie pytanie też o.., przy 

okazji… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: …kosztów.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Rozumiem, rozumiem.  

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jakie były koszty 

opracowania tego? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: To 

jest pytanie do Pani Marszałek, także Panią przedstawicielkę firmy Lemitor jak 

rozumiem możemy zwolnić, gdyż więcej pytań nie ma do Pani przedstawicielki, tak? 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: To znaczy ja „ad vocem” 

jeszcze do odpowiedzi, którą usłyszałam. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: To 

może krótko Pani Radna, bo to już trzecie Pani wystąpienie. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Rozumiem. Dziękuję. Ale, 

Szanowna Pani, to chyba kwestia też postawienia pytań, jakie Państwo kierujecie? 

Bo jeżeli pytanie jest na tak dużym poziomie ogólnikowości, to taką odpowiedź 

uzyskujecie. Jeżeli gmina mówi, że zrewitalizowała wszystkie jeziora na terenie, no 

to fajnie byłoby wiedzieć dla nas z jakich źródeł finansowania? Czy inne gminy nie 

mają takich, czy nie widzą takich możliwości? Po to są te raporty żebyśmy mieli 

wiedzę bardziej konkretną. Natomiast takie: „przeprowadzono”, „zrewitalizowano”, 

„zrobiono”… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Rozumiem. To jest Pani ocena, Pani Radna. Dziękuję bardzo. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: …to nie daje nic 

absolutnie, szkoda środków. Dziękuję. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Tak, dziękuję bardzo za odpowiedź. I Pani Marszałek? W 

odpowiedzi na pytanie Pana Radnego Kościka – Pan Marszałek Tomczyszyn. 

Proszę bardzo. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Panie 

Przewodniczący, Szanowni Państwo, może ja tutaj, w imieniu Zarządu, odpowiedź 

dla Pana Radnego. 12 tys. 300 zł kosztowało opracowanie tego raportu. Teraz, Pani 

Radna: raport, jak Pani doskonale wie, dotyczy Programu ochrony środowiska dla 

całego województwa. On ma pewne ramy, to nie są takie szczegółowe. Jeżeli Pani 

by chciała jakieś tam dokładne, itd., to możemy się jeszcze zwracać do gmin. One 

obrazują stan środowiska, żebyśmy mieli po jakichś tam 2-3 latach informację czy to 

środowisko ulega degradacji, czy coś się poprawia w tej materii. To jak Pani 

dokładnie sobie przeczyta, to możemy na ten temat dyskutować. No my żeśmy na 

ten temat – tu było sprawozdanie przedkładane – na Komisji Rolnictwa i tam te 

rzeczy były dokładnie wyjaśnione. Myślę, że w jakim kierunku mamy pójść, to jest 

pewien taki obraz dla województwa. My nie możemy aż takie szczególiki ile 

kosztowało wykonanie pomostu gdzieś tam nad jeziorem takim, innym, bo to nie jest 

cel tego raportu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Rozumiem, Panie Marszałku. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Tak bym 

powiedział. Dziękuję bardzo. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. I Pan Radny Kościk, drugie wystąpienie. Pani Radnej Mrozek nie 

udzielam głosu, gdyż to byłoby czwarte. Proszę bardzo. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dziękuję za informację. Panie 

Marszałku, nie chodzi w tym momencie o kwotę, bo próbuje Pan mi powiedzieć, że… 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Jeszcze, 

jeszcze informację o tym… 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Panowie, Panowie. Jedno zdanie, Panie Marszałku. Tak? 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Nie możemy 

tak z wolnej ręki sobie wybrać powiedzmy katedrę tutaj, w naszym uniwersytecie. No 

my mamy przetarg.  

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ale przecież ta kwota nie 

przekraczała kwoty przetargu. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Ale 

jesteśmy… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Panowie, Panowie! Zachowajmy porządek! 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: 12 tys.? Chodzi o dobre 

praktyki. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Zapytanie 

ofertowe. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Panie Radny, proszę pozwolić na skończenie wypowiedzi. Pan Marszałek. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Przepraszam. 

To było zapytanie ofertowe. Złożono taką najtańszą ofertę. No po prostu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: I 

Pan Radny Kościk, drugie wystąpienie. Proszę bardzo. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie, no proszę tutaj kijem 

rzeki nie zawracać po prostu, bo ta kwota – niewielka, ok – nie stanowi o zasadzie, 

że Państwo bardzo często posiadając pod nosem wyspecjalizowane instytuty 

naukowe, korzystacie z analiz, ze wsparcia takiego naukowego instytucji spoza 

województwa lubuskiego. Naprawdę, to jest pewnego rodzaju proceder, który stał się 

zasadą. I ja nad czymś takim boleję, bo jeżeli, Panie Marszałku, ma Pan 200 metrów 

czy 300 do Rektoratu, do poszczególnych wydziałów, to można z nimi omówić 
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zasady wsparcia. Niekoniecznie musi to się odbywać poprzez przetargi czy 

zapytania ofertowe. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dobrze, dziękuję. Jest to postulat do Zarządu, by nie korzystać z podmiotów 

zewnętrznych, mając stosowny Wydział Urzędu Marszałkowskiego. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Skorzystamy 

z tej podpowiedzi i zobaczymy jak będzie dalej. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dobrze. Pan Marszałek się zgadza z tym postulatem. Czy są inne pytania w tej 

sprawie? Uwagi? Nie ma. Jeżeli tak to uznaję, że Sejmik przyjął raport do 

wiadomości. 

Punkt 6.3. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony 

powietrza dla strefy lubuskiej wraz z planem działań krótkoterminowych – druk 

nr 906/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Na sesji obecny jest Pan Jacek Jaśkiewicz z zespołu autorskiego firmy „Atmoterm” 

S.A. w Opolu, wykonawcy dokumentu. W razie Państwa pytań będzie na nie 

odpowiadać, jak rozumiem, Pan przedstawiciel. A teraz o przedstawienie opinii 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska poproszę Pana Przewodniczącego 

Zbigniewa Kołodzieja. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan 

Kołodziej: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie widzę. Czy macie 

Państwo Radni uwagi, zapytania do tej sprawy? Ciemny ekran – to świadczy, że nie 

ma chyba zapytań ani uwag, bo nie widzę. Ekran się zaciemnił, ale nazwiska 
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żadnego nie widzę. Jeżeli tak, to przechodzimy, Proszę Państwa, do głosowania w 

sprawie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony 

powietrza dla strefy lubuskiej wraz z planem działań krótkoterminowych – druk 

906/23, poddaję pod głosowanie. Przechodzimy do głosowania. Kto jest za? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymuje? Poczekamy na wyniki. 

21 radnych za, 0 przeciw, 5 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/885/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 października 

2023 roku w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy 

lubuskiej wraz z planem działań krótkoterminowych stanowi załącznik nr 23 do 

protokołu. 

Punkt 6.4. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony 

powietrza dla strefy miasto Zielona Góra wraz z planem działań 

krótkoterminowych – druk nr 907/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Analogicznie jak do punktu 6.3. na sesji obecny jest Pan Jacek Jaśkiewicz z zespołu 

autorskiego firmy „Atmoterm” S.A. w Opolu, wykonawcy dokumentu. W razie 

Państwa pytań, będzie na nie odpowiadał. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa 

i Ochrony Środowiska poproszę Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa 

Kołodzieja. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan 

Kołodziej: Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Dziękuję. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy macie Państwo Radni 

pytania, uwagi do tego programu? Do tego punktu obrad? Nie widzę. Jeżeli tak, 

Szanowni Państwo, to przechodzimy do głosowania. Wobec braku uwag projekt 
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uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy 

miasto Zielona Góra wraz z planem działań krótkoterminowych – druk nr 907/23, 

poddaję pod głosowanie. Proszę o głosowanie. 

22 radnych za, 0 przeciw, 5 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/886/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 października 

2023 roku w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy 

miasto Zielona Góra wraz z planem działań krótkoterminowych stanowi załącznik nr 

27 do protokołu. 

Punkt 6.5. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony 

powietrza dla strefy miasto Gorzów Wlkp. wraz z planem działań 

krótkoterminowych – druk nr 908/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Podobnie, na pytania ewentualne Państwa, będzie odpowiadać Pan Jacek 

Jaśkiewicz z zespołu autorskiego wykonawcy dokumentu. Proszę bardzo, czy są 

pytania w tej sprawie? Jeszcze opinia, przepraszam. Proszę o przedstawienie opinii 

Pana Przewodniczącego Zbigniewa Jana Kołodzieja. Proszę bardzo. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan 

Kołodziej: Komisja również jest pozytywna, tak, jak w wypadku poprzednich uchwał. 

Dziękuję. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy Państwo macie 

uwagi, zapytania do projektu uchwały? Odpowiadać będzie – jak powiedziałem – 

Pan Jacek Jaśkiewicz, przedstawiciel firmy wykonującej tą informację. Jeżeli nie ma, 

przechodzimy do głosowania. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie 

uchwalenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy miasto Gorzów Wlkp. 
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wraz z planem działań krótkoterminowych – druk nr 908/23, poddaję pod głosowanie. 

Proszę o głosowanie. 

23 radnych za, 0 przeciw, 4 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/887/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 października 

2023 roku w sprawie uchwalenia Aktualizacji programu ochrony powietrza dla strefy 

miasto Gorzów Wlkp. wraz z planem działań krótkoterminowych stanowi załącznik nr 

31 do protokołu. 

Punkt 7. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia jednostek 

budżetowych gromadzących dochody na wydzielonych rachunkach, źródeł 

tych dochodów i ich przeznaczenie oraz sposobu i trybu sporządzania planu 

finansowego dochodów i wydatków nimi finansowanych – druk nr 902/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: O 

przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Radną Marię Jaworską. Proszę, Pani 

Przewodnicząca. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: 

Opinia komisji pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy wobec tego macie 

Państwo Radni uwagi, zapytania do projektu tej uchwały? W razie takich pytań 

odpowiedzi udzieli Pan Dyrektor Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu 

Infrastruktury Społecznej. Nie ma pytań. Wobec tego przechodzimy do głosowania 

projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia jednostek budżetowych 

gromadzących dochody na wydzielonych rachunkach, źródeł tych dochodów i ich 

przeznaczenie oraz sposobu i trybu sporządzania planu finansowego dochodów i 
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wydatków nimi finansowanych – druk nr 902/23, poddaję pod głosowanie. Proszę o 

głosowanie. Nie mogę zagłosować. Już zagłosowałem? Tak? Dobrze. 

26 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/888/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 października 

2023 r. zmieniająca uchwałę w sprawie określenia jednostek budżetowych 

gromadzących dochody na wydzielonych rachunkach, źródeł tych dochodów i ich 

przeznaczenie oraz sposobu i trybu sporządzania planu finansowego dochodów i 

wydatków nimi finansowanych stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

Punkt 7.1. 

Podjęcie uchwały w sprawie nagród i wyróżnień Województwa Lubuskiego w 

dziedzinie sportu – druk nr 909/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: O 

przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę 

Przewodniczącą Komisji Panią Radną Marię Jaworską.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: 

Projekt uchwały komisja zaopiniowała pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Dziękuję bardzo. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy macie Państwo 

pytania, uwagi? W razie pytań i uwag odpowiedzi będzie udzielał Pan Mirosław Glaz 

– Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Nie ma pytań, nie ma uwag. 

Przechodzimy więc do głosowania projektu uchwały w sprawie nagród i wyróżnień 

Województwa Lubuskiego w dziedzinie sportu – druk nr 909/23. Projekt uchwały 

poddaję pod głosowanie. 

26 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 
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Uchwała Nr LVII/889/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 października 

2023 roku w sprawie nagród i wyróżnień Województwa Lubuskiego w dziedzinie 

sportu stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

Mam sygnał, że Pani Marszałek ma wniosek przed punktem 8, przed punktami 

dotyczącymi zmian uchwały budżetowej. Proszę bardzo. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. 

Panie Przewodniczący, w imieniu Zarządu proszę o króciutką przerwę – jakieś 10 

minut – w związku z ewentualną koniecznością wprowadzenia zmian do uchwały w 

sprawie zmian w budżecie. Musimy ostatecznie ustalić czy ta poprawka będzie 

możliwa. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Oczywiście. Dziękuję bardzo. Wobec tego zarządzam 10 minut przerwy na wniosek 

Pani Marszałek. Dziękuję. 

przerwa 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: 

Przekazuję prowadzenie obrad Panu Przewodniczącemu Wacławowi 

Maciuszonkowi. Proszę bardzo, Panie Przewodniczący. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, ogłaszam przerwę w posiedzeniu sesji Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. Kontynuowanie sesji nastąpi w piątek 13 października 2023 r. o godz. 

14:00 w Muzeum Ziemi Lubuskiej w Zielonej Górze. Przerwę uzasadniam 

koniecznością dokonania zmian w uchwale dotyczącej zmian w budżecie na 2023 

rok i w WPF-ie w związku z możliwością wprowadzenia dodatkowego 

dofinansowania ze środków Unii Europejskiej do zadania pn. „Zakup taboru 

kolejowego do przewozów regionalnych”. Dziękuję. 

przerwa w obradach do dnia 13 października 2023 r. do godz. 1200. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, wznawiam po przerwie LVII sesję Sejmiku Województwa 

Lubuskiego kadencji 2018-2024, która rozpoczęła się 9 października 2023 roku. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek wita 

radnych i zaproszonych gości. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek:  

Przekazuję prowadzenie sesji Wiceprzewodniczącemu, Panu Radnemu Mirosławowi 

Marcinkiewiczowi. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, informuję, że na podstawie art. 21 ust. 1a 

ustawy o samorządzie województwa obrady sejmiku województwa są transmitowane 

i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest 

udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Marszałkowskiego i na 

stronie internetowej samorządu województwa. Przypomnę, głosowania odbędą się 

przy wykorzystaniu systemu radni.info. Bardzo proszę, aby w czasie sesji Sejmiku 

nie wylogowywać się z systemu. Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do 

sprawdzenia obecności. Proszę przejść do okna, w którym Państwo mają otwarty 

system radni.info. Rozpoczynam sprawdzanie obecności. Proszę kliknąć w pole 

„kworum”. Dziękuję. Obecnych jest 28 radnych. Przepraszam, proszę jeszcze wrócić 

do wyniku. Czyli jeszcze raz, bo coś tu nie wyszło. Poproszę, Pan Marszałek Marcin 

Jabłoński. W porządku. I chyba w tym momencie są wszyscy, to poproszę o 

podsumowanie. Czyli obecni 22 osoby, nieobecnych 8 radnych. Stwierdzam, że 

Sejmik jest władny do podejmowania uchwał. Szanowni Państwo, przypomnę, że 

chęć zabrania głosu będzie możliwa w momencie zarządzenia przeze mnie dyskusji. 

Jeżeli wyrażą Państwo chęć zabrania głosu, proszę kliknąć w pole „zabierz głos”. 

Głos będzie udzielony zgodnie z kolejnością zgłoszenia. Jeśli chcą Państwo zgłosić 

„wniosek formalny” bądź zabrać głos „ad vocem” w czasie dyskusji, proszę kliknąć w 

odpowiednie pole. Zabrać głos mogą Państwo dwukrotnie w jednej sprawie. Czas 

jednej wypowiedzi to maksymalnie 2 minuty. W czasie głosowania wygląda to 

następująco: w momencie zarządzenia przeze mnie głosowania na ekranie wyświetla 

się temat, który będziemy głosować oraz podświetlą się pola wyboru: „za, przeciw, 

wstrzymaj się”. Klikając w odpowiednie pole, oddajemy głos. Przystępujemy do 

realizacji porządku obrad wznowionej sesji. Jesteśmy w punkcie 8. 
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Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

Punkt 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2023 rok – druk nr 903/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Marka Cieślaka. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja pozytywnie 

zaopiniowała uchwałę. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienie klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie 

widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie 

widzę. Wobec braku uwag projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały 

budżetowej Województwa Lubuskiego na 2023 rok – druk 903/23, wersja 3, poddaję 

pod głosowanie. Proszę o oddanie głosów. Dziękuję. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/890/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 października 

2023 roku w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2023 rok stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 
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Punkt 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2023-2041 – druk nr 904/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Marka Cieślaka. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienie klubowe? Nie widzę. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę zgłoszeń. 

Przystępujemy więc do głosowania uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2023-2041 – druk nr 904/23, 

wersja 3. I Pan Edward. Dziękuję. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/891/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 października 

2023 roku w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2023-2041 stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

Szanowni Państwo, na wniosek Zarządu Województwa proponuję rozszerzenie w 

tym momencie porządku obrad o: 

• punkt: 10.1. – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie 

Nowa Sól na realizację zadania własnego w zakresie rozwoju infrastruktury i 

mobilności rowerowej – druk nr 910/23;  

• punkt 10.2. – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie 

Skwierzyna na realizację zadania własnego w zakresie rozwoju infrastruktury i 

mobilności rowerowej – druk nr 911/23 oraz  



34 

 

• punkt 10.3. – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej 

Powiatowi Zielonogórskiemu – druk 913/23.  

W związku z powyższym, poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad 

sesji o punkt 10.1. – uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Nowa 

Sól na realizację zadania własnego w zakresie rozwoju infrastruktury i mobilności 

rowerowej – druk 910/23. Poproszę o głosowanie. Został nam jeden głos – 

Sebastian? Ok. Dziękuję. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 10.1. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

Przechodzimy do głosowania punktu 10.2. – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej Gminie Skwierzyna na realizację zadania własnego w zakresie 

rozwoju infrastruktury i mobilności rowerowej – druk 911/23. Proszę o głosowanie. 

Dziękuję. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad został rozszerzony o punkt 

10.2. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 10.3. – Podjęcie 

uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Zielonogórskiemu – 

druk 913/23. Proszę o głosowanie. Dziękuję. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 10.3.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

W związku z powyższym przechodzimy do procedowania. 

Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Gminie Zabór pomocy finansowej – 

druk nr 905/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę o opinię Komisji Budżetu i Finansów. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę o opinię Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa – Pan Przewodniczący Grzegorz Potęga. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał 

Potęga: Opinia komisji jest pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienie klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z 

Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. W związku z tym przechodzimy 

do głosowania uchwały w sprawie udzielenia Gminie Zabór pomocy finansowej – 

druk 905/23. Proszę o głosowanie. Dziękuję. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/892/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 października 

2023 r. w sprawie udzielenia Gminie Zabór pomocy finansowej stanowi załącznik nr 

57 do protokołu. 

Punkt 10.1. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Nowa Sól 

na realizację zadania własnego w zakresie rozwoju infrastruktury i mobilności 

rowerowej – druk nr 910/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę o opinię Komisji Budżetu i Finansów – Pan Przewodniczący 

Marek Cieślak. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę o opinię Komisji Gospodarki i Rozwoju – Pan Grzegorz 

Michał Potęga. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał 

Potęga: Opinia komisji jest pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienie klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z 

Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 

Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Nowa Sól na realizację 

zadania własnego w zakresie rozwoju infrastruktury i mobilności rowerowej – druk nr 

910/23, proszę o głosowanie. Dziękuję. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/893/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 października 

2023 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Nowa Sól na realizację 

zadania własnego w zakresie rozwoju infrastruktury i mobilności rowerowej stanowi 

załącznik nr 62 do protokołu. 

Punkt 10.2. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej gminie Skwierzyna 

na realizację zadania własnego w zakresie rozwoju infrastruktury i mobilności 

rowerowej – druk nr 911/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę o opinię Komisji Budżetu i Finansów – Pan Marek Cieślak. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Komisja Gospodarki i Rozwoju – Pan Grzegorz Potęga. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał 

Potęga: Opinia komisji jest pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienie klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z 

Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania. 

Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Skwierzyna na realizację 

zadania własnego w zakresie rozwoju infrastruktury i mobilności rowerowej – druk 

911/23, proszę o głosowanie. Dziękuję. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/894/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 października 

2023 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej gminie Skwierzyna na realizację 

zadania własnego w zakresie rozwoju infrastruktury i mobilności rowerowej stanowi 

załącznik nr 67 do protokołu. 

Punkt 10.3. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej powiatowi 

zielonogórskiemu – druk nr 913/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Marka Cieślaka. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 68 do protokołu  

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienie klubowe? Nie widzę. Czy ktoś z 

Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku pytań, uwag 

projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Zielonogórskiemu – druk 913/23, poddaję pod głosowanie. Dziękuję. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/895/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 9 października 

2023 r. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Zielonogórskiemu 

stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, uprzejmie informuję, że w dniu 13 października 

Pani Elżbieta Anna Polak złożyła rezygnację z pełnienia funkcji Marszałka 

Województwa Lubuskiego. W związku z tym proponuję rozszerzenie porządku obrad 

o punkt 10.4. – Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia rezygnacji Zarządu 

Województwa – druk nr 914/23 oraz rozszerzenie porządku obrad o punkt 10.5. – 

Wybór Marszałka Województwa Lubuskiego. Proszę bardzo, czy są wystąpienia 

jakieś klubowe czy przystępujemy do...? Może jedna rzecz. Po pierwsze głos oddaję 

Pani Marszałek – Pani Elżbieta Anna Polak. 

Rezygnacja Pani Elżbiety Anny Polak z pełnienia funkcji Marszałka Województwa 

Lubuskiego stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie 

Przewodniczący, Szanowni Radni, Drodzy Goście. Proszę Państwa, wszyscy tutaj 

obecni na sali doskonale wiecie o tym, że jakiś czas temu – prawie 2 miesiące temu 

– podjęłam decyzję o kandydowaniu do Sejmu. Uczestniczę w wyborach na 

podstawie decyzji Rady Regionalnej Platformy Obywatelskiej, listy do kandydowania 

zostały zatwierdzone 15 sierpnia. W poczuciu odpowiedzialności za województwo 

lubuskie, dbając o ciągłość koalicji Platformy Obywatelskiej, Lewicy, Polskiego 



39 

 

Stronnictwa Ludowego, postanowiłam dzisiaj złożyć rezygnację. Ponieważ 4 osoby z 

Zarządu kandydują, według stanu prawnego, bo zmienił się w międzyczasie stan 

prawny, 16-ego wciąż nie będziemy znali wyników wyborów i Członkowie Zarządu, 

którzy podjęli decyzję o kandydowaniu, zgodnie z opinią prawną, mają powstrzymać 

się od podejmowania decyzji i wykonywania swoich funkcji. Nie wiadomo kiedy też 

zostaną ogłoszone wyniki wyborów. W poczuciu odpowiedzialności za województwo 

– pracuję 15 lat w Zarządzie – nie mam żadnych wątpliwości, że w tej sytuacji dzisiaj 

powinniśmy dokonać wyboru Marszałka, bez względu na wynik wyborów jaki będzie 

w niedzielę. Oczywiście my trzymamy kciuki za zwycięstwo i mocno w to wierzymy, 

ale w województwie należy podejmować decyzje, zarządzać, chodzi też o obowiązki 

pracodawcy, które wykonuje Marszałek. Jest to przemyślana decyzja i uprzejmie 

proszę o wprowadzenie do porządku obrad i przyjęcie rezygnacji. Dzisiaj myślę, że 

nie ma potrzeby składania mojego sprawozdania z tych 15 lat i informacji o tym, co 

udało się zrobić, czego nie, ponieważ na sesji uroczystej, którą mieliśmy w Parku 

Technologii Kosmicznych, takie właśnie sprawozdanie składałam z 25 lat i z tych 15 

lat, z inwestycji, które realizowaliśmy i z tego w jakim stanie jest województwo. 

Dzisiaj też na zakończenie sprawowania funkcji przez Zarząd Województwa w takim 

składzie, też mam dla Państwa dobrą informację – mam nadzieję, że to nie jest fake 

news wyborczy. Wiecie wszyscy, że staraliśmy się o budowę Centrum Onkologii. 

Dzisiaj taka decyzja została ogłoszona. Szpital Kliniczny otrzymał dotację 242 mln zł. 

Będziemy mieli Centrum Onkologii. Proszę o przyjęcie rezygnacji i dokonanie 

wyboru. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Szanowni Państwo, może ja odczytam: uchwała w sprawie 

przyjęcia rezygnacji Zarządu… Aha, musimy najpierw rozszerzyć. Ok. Proszę 

Państwa, wobec powyższego poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad 

o punkt 10.4. – Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia rezygnacji Zarządu 

Województwa Lubuskiego – druk 914/23. Proszę o głosowanie. Głosujemy za 

wniesieniem punktu tego do porządku obrad. Jeszcze proszę, Kazimierz Łatwiński.  

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została wprowadzona do porządku obrad. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 
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Rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 10.5. – Wybór Marszałka Województwa 

Lubuskiego. Proszę o głosowanie. To znaczy musimy to wnieść do porządku obrad. 

Ja będę dalej to procedował. Głosujemy, tak, tak. Musimy wprowadzić do porządku 

obrad. Tadeusz i Pan Jan Świrepo – Radny. Dziękuję. 

20 radnych za, 2 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że zostało to wprowadzone do porządku obrad sesji – punkt 10.5. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

Ad. 10.4. 

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia rezygnacji Zarządu Województwa 

Lubuskiego – druk nr 914/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz odczytał projekt uchwały w sprawie przyjęcia rezygnacji Zarządu 

Województwa Lubuskiego. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

Mogę tylko wyjaśnić, że na podstawie art. 38 ust. 2 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. 

o samorządzie województwa, Sejmik Województwa na najbliższej sesji, po złożeniu 

rezygnacji, podejmuje uchwałę o przyjęciu rezygnacji całego Zarządu. W związku z 

czym taka uchwała jest uzasadniona i niezbędna. Czy są tu jakieś pytania? Pan 

Marek Surmacz wcześniej zgłaszał ewentualną uwagę. 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Jaka jest różnica 

między odwołaniem na wniosek a złożeniem rezygnacji? Chciałbym te różnice 

ewentualnie prawne usłyszeć, warunki prawne.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: To znaczy powołuję się tutaj na określony artykuł z ustawy o 

samorządzie. Jeżeli Pan Radny potrzebuje chwilę żeby się z tym zapoznać, to jest to 

możliwe – ogłoszę 5 minut przerwy. 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Nie, to dwa słowa 

Pani Mecenas i tyle. 



41 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę bardzo, Pani Mecenas. 

Radca Prawny Beata Gandecka: To znaczy no nie bardzo wiem po co mamy teraz 

mówić o odwoływaniu, bo w tej chwili mamy do czynienia z rezygnacją. Więc 

rezygnacja jest uregulowana w art. 38 ustawy o samorządzie województwa i wprost, 

jakby z samego brzmienia tego przepisu wynika – zgodnie z art. 38 ust. 2 – że …. 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Wybór nowego 

marszałka. 

Radca Prawny Beata Gandecka: Ale w tej chwili jesteśmy na razie przy uchwale o 

przyjęciu rezygnacji. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przyjęcie rezygnacji, tak. 

Radca Prawny Beata Gandecka: Także nie wiem czy są jeszcze jakieś 

wątpliwości? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Czy jeszcze są jakieś pytania, uwagi? Nie widzę. W związku z 

powyższym projekt uchwały w sprawie przyjęcia rezygnacji Zarządu Województwa 

Lubuskiego – druk 914/23 poddaję pod głosowanie. Proszę o oddanie głosu. 

Dziękuję. Wyjątkowa zgodność. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/896/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 października 

2023 r. w sprawie przyjęcia rezygnacji Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 77 do protokołu. 

Szanowni Państwo, myślę, że podziękowania, kwiaty, uściski i gratulacje dla Pani 

Marszałek są zrozumiałe. Przystępujemy do dalszego procedowania. Dodam może 

tylko, że widzę, że dotarła do nas też Pani Poseł Krystyna Sibińska, którą witamy w 

naszym gronie.  
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Punkt 10.5. 

Wybór Marszałka Województwa Lubuskiego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przypominam, że Sejmik Województwa Lubuskiego wybiera 

Marszałka w głosowaniu tajnym, bezwzględną większością głosów ustawowego 

składu Sejmiku. Zanim przystąpimy do wyboru Marszałka, zarządzam wybór Komisji 

Skrutacyjnej. Proszę o zgłaszanie kandydatów do Komisji Skrutacyjnej. Proszę 

uprzejmie, Pan Sebastian Ciemnoczołowski. 

Przewodniczący Klubu Platforma Obywatelska Sebastian Sylwester 

Ciemnoczołowski: Dziękuję bardzo. Chciałbym w imieniu naszego Klubu Platformy 

Obywatelskiej do Komisji Skrutacyjnej zgłosić Panią Radną Anię Synowiec. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę Pani Ania Chinalska. 

Sekretarz Klubu Polskie Stronnictwo Ludowe Anna Chinalska: W imieniu Klubu 

Polskiego Stronnictwa Ludowego chciałabym zgłosić do Komisji Skrutacyjnej Kolegę 

Radnego Zbigniewa Kołodzieja. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę, kolejne zgłoszenia. 

Przewodniczący Klubu Bezpartyjni Samorządowcy Sławomir Jan Kowal: 

Sławomir Muzyka, matematyk. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Tak jest, Pan Sławomir Muzyka. Proszę bardzo, czy jeszcze są? 

Tak, Pan Edward Fedko. 

Członek Klubu Samorządowe Lubuskie Edward Jan Fedko: W związku, że dzisiaj 

jestem samotny, biały żagiel – jedyny z Klubu – więc zgłaszam siebie. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pięknie. Proszę bardzo, czy jeszcze są jakieś zgłoszenia? 

Rozumiem, że Klub PiS-u nie zgłasza kandydata. Dziękuję. W związku z 

powyższym, skład Komisji poddaję pod głosowanie...  
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Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Panie Przewodniczący, 

jeszcze kandydaci powinni… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przepraszam, czy wyrażają zgodę? Tak. 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pan Zbigniew Kołodziej? 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Tak, wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. 

Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Muzyka: Wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Wszystkie zgody mamy, w związku z czym możemy 

przystąpić do głosowania. Proszę o oddanie głosu. Pan Bogusław Motowidełko? 

Tak? Jeżeli coś jest, to policzymy głosy najwyżej. Dziękuję. 

21 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że Komisja Skrutacyjna została wybrana.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

Proszę uprzejmie Komisję Skrutacyjną o zajęcie miejsc przy stoliku Komisji – tu, po 

mojej lewej stronie – wybór Przewodniczącego/Przewodniczącej Komisji, 

ukonstytuowanie się. Z kolei poproszę w tym czasie Państwa Radnych o zgłaszanie 

kandydatów na Marszałka Województwa. Proszę, zgłasza się Przewodniczący Klubu 

Pan Sebastian Ciemnoczołowski. 

Przewodniczący Klubu Platforma Obywatelska Sebastian Sylwester 

Ciemnoczołowski: Dziękuję Panie Przewodniczący. Chciałbym zgłosić w imieniu 
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Klubu Platformy Obywatelskiej kandydaturę Marcina Jabłońskiego na Marszałka 

Województwa Lubuskiego. Dziękuję bardzo. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy Pan Marcin Jabłoński wyraża zgodę? 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Tak, 

wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są inne zgłoszenia? Nie widzę zgłoszeń. Tak? Pan 

Sebastian Ciemnoczołowski jeszcze chciałby zabrać głos? Prosimy o uzasadnienie. 

Przewodniczący Klubu Platforma Obywatelska Sebastian Sylwester 

Ciemnoczołowski: Dziękuję bardzo. Chciałbym krótko uzasadnić, chociaż w 

przypadku Pana Marcina Jabłońskiego „krótko” nie powinno mieć nawet miejsca. Ale 

pierwszy raz i swobodnie mogę się nie posługiwać żadnymi materiałami 

pomocniczymi, żeby tą kandydaturę Państwu przedstawić, zresztą – w moim 

przekonaniu – Państwu bardzo dobrze znaną z całej bogatej działalności publicznej 

Pana Marszałka Marcina Jabłońskiego. Jest to osoba, która odcisnęła bardzo 

wyraźne piętno na nasz region, ale nie tylko na nasz region. Pan Marcin Jabłoński 

przeszedł wszystkie szczeble, także pracy samorządowej, ale także wiele szczebli 

pracy rządowej. Jest nie tylko doświadczonym urzędnikiem, ale także dobrym 

managerem i także realizował się zawodowo w spółkach Skarbu Państwa. Mogę 

wymieniać tych funkcji, naprawdę ich było dużo, zaczynając od funkcji 

Wiceburmistrza w Słubicach, od funkcji Wicewojewody, funkcji Starosty, funkcji 

Marszałka, funkcji Wojewody, Sekretarza Stanu, Prezesa spółek – spółki szpitalnej, 

spółki rządowej. Jeżeli coś pominąłem to, Panie Marszałku, proszę mi wybaczyć. 

Cały dorobek wieloletni Pana Marcina Jabłońskiego, ale także Jego doświadczenie w 

pracy jako Marszałka Województwa Lubuskiego w czasie, kiedy wdrażaliśmy 

pierwszy, tak duży Fundusz Europejski w tym regionie i gdzie byliśmy prymusem w 

całym kraju, razem z Panią Marszałek Polak i także z Panem ówcześnie pełniącym 

obowiązki Dyrektora Departamentu zarządzającego tymi funduszami, świadczą o 

tym, że już wówczas region był w dobrych rękach i w takich rękach także pozostaje. 

Osobiście i prywatnie bardzo się cieszę z tej nominacji, z tej kandydatury. Wierzę, że 
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będzie służyła dobrze województwu lubuskiemu, zapewni dobrą kontynuację, bez 

żadnych przerw, bez żadnych zachwiań i życzę nie tylko powodzenia w tym 

głosowaniu, ale także życzę dobrych rządów, powodzenia i zwykłej satysfakcji z 

pracy Panie Marszałku. Dziękuję serdecznie. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są inne zgłoszenia kandydatur? Stwierdzam, iż nie 

ma, nie widzę takich zgłoszeń, wobec czego zamykam listę kandydatów na 

Marszałka Województwa Lubuskiego. Kandydata na Marszałka – Pana Marcina 

Jabłońskiego, czy ewentualnie chciałby Pan wystąpić, coś do tego dodać? Bardzo 

proszę. 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Panie 

Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, skoro Pan Przewodniczący sprowokował mnie – w 

dobrej wierze myślę – do tego, żeby zabrać głos, krótko chciałbym Państwu 

powiedzieć, że pomimo, że to są nadzwyczajne okoliczności i wszyscy rozumiemy 

sytuację, która spowodowała te zmiany i fakt, że do końca kadencji mamy kilka 

miesięcy, chciałem Państwa zapewnić, że śmiertelnie poważnie traktuję powierzenie 

mi tej propozycji – być może tej funkcji – i zrobię wszystko, by wykorzystać wszystkie 

moje możliwości, by działać na rzecz dobra naszego regionu z głęboką wiarą w to, 

że w dobrej współpracy ze wszystkimi Członkami Zarządu, Radnymi Sejmiku i 

przedstawicielami całej administracji wojewódzkiej. Bardzo dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Proszę Komisję Skrutacyjną o przygotowanie kart do 

głosowania. W takim razie poproszę Przewodniczącego Komisji Skrutacyjnej o 

przedstawienie Regulaminu głosowania. Proszę bardzo. 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Szanowni Państwo, 

Komisja Skrutacyjna ukonstytuowała się. Przewodniczącym Komisji zostałam ja, czyli 

Anna Synowiec. Przystąpię wobec tego do odczytania Regulaminu głosowania w 

sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego, a po odczytaniu proszę Pana 

Przewodniczącego o przegłosowanie tego regulaminu. I też proszę Członków Komisji 

o powrót do komputerów i zagłosowanie, także może już teraz zapraszam Panów. 
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Przystępuję do odczytania Regulaminu głosownia w sprawie wyboru Marszałka 

Województwa Lubuskiego. 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytała Regulamin 

głosowania w sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego. 

Regulamin stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi, pytania do 

przedstawionego Regulaminu głosownia w sprawie wyboru Marszałka Województwa 

Lubuskiego? Nie widzę. W związku z powyższym – członkowie Komisji Skrutacyjnej 

są przy komputerach – poddaję pod głosowanie Regulaminu głosownia w sprawie 

wyboru Marszałka Województwa. Proszę o głosowanie. Dziękuję. 

20 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Regulamin został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

Komisję Skrutacyjną proszę o wydanie kart do głosowania, następnie 

przeprowadzenie głosowania, a na czas ustalenia wyników głosowania ogłaszam 

przerwę w obradach. 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytała w kolejności 

alfabetycznej listę radnych, radni potwierdzali odbiór kary podpisem na liście i 

oddawali głosy wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością wyczytywania. 

Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 81 do 

protokołu. 

przerwa 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Wznawiam nasze obrady, oddaję głos Przewodniczącej Komisji 

Skrutacyjnej. Proszę o odczytanie Protokołu w sprawie wyboru Marszałka 

Województwa Lubuskiego. 
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Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Szanowni Państwo, 

Komisja zakończyła pracę, wobec tego mogę przystąpić do odczytania protokołu 

Komisji Skrutacyjnej w sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego. 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytała protokół Komisji 

Skrutacyjnej w sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego. 

W wyniku głosowania tajnego Sejmik wybrał Pana Marcina Artura Jabłońskiego na 

Marszałka Województwa Lubuskiego. 

19 radnych za, 3 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Protokół stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Szanowni Państwo, zrozumiałe gratulacje. Szanowni 

Państwo, gratulujemy, ale przypominam, że musimy dokonać formalności, która jest 

niezbędna w tym momencie, mianowicie odczytam projekt uchwały w sprawie 

wyboru Marszałka Województwa, bo to jest ta okoliczność i musimy doprowadzić 

jakby całą procedurę do końca w postaci przyjęcia uchwały. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz 

odczytał projekt uchwały w sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę, 

w związku z czym projekt uchwały w sprawie wyboru Marszałka Województwa 

Lubuskiego – druk 915/23 poddaję pod głosowanie. Dziękuję. 

19 radnych za, 3 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. Stwierdzam również, że w wyniku 

głosowania Marszałkiem Województwa Lubuskiego VI kadencji został Pan Marcin 

Jabłoński. Gratuluję! 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/897/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 października 

2023 r. w sprawie wyboru Marszałka Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 

85 do protokołu. 



48 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę bardzo, udzielam głosu Panu Marszałkowi. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Bez powtórzeń. 

Serdecznie Państwu dziękuję. Podtrzymuję oczywiście swoją deklarację. To ważna 

chwila, mam świadomość powagi, ale byśmy mogli pracować i normalnie 

funkcjonować, uprzejmie proszę Pana Przewodniczącego i Wysoki Sejmik o 

rozszerzenie porządku o punkt dotyczący wyboru pozostałych Członków Zarządu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Szanowni Państwo, w związku z wnioskiem Pana 

Marszałka Marcina Jabłońskiego, w celu zapewnienia prawidłowego funkcjonowania 

samorządu województwa, proponuję rozszerzenie porządku obrad o punkt 10.6. – 

Wybór Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i Członków Zarządu 

Województwa oraz w związku z wyborem Marszałka proponuję rozszerzenie również 

o punkt 10.7. – Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka 

Województwa Lubuskiego – druk nr 917/23. Proszę bardzo, przechodzimy do 

głosowania. Po pierwsze poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad o 

punkt 10.6. – Wybór Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i Członków Zarządu 

Województwa Lubuskiego. Proszę, jesteśmy już gotowi? Sekundkę. Jeden moment, 

technicznie musimy się przygotować do tego głosowania. Proszę bardzo, możemy 

głosować – Wybór Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i Członków Zarządu. 

Poproszę jeszcze Pana Sebastiana. Sebastian? 

19 radnych za, 3 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że rozszerzyliśmy porządek obrad o ten punkt. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

Oraz punkt 10.7. – Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka 

Województwa Lubuskiego – druk nr 917/23. Poproszę o głosowanie. Pan Bogusław 

– jeśli mogę prosić – Motowidełko. Czy Pan Bogusław Motowidełko głosuje czy nie? 

Tak? O, teraz tak. Dziękuję. 

20 radnych za, 2 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 10.7. – Podjęcie uchwały 
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w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

Szanowni Państwo, przed punktem 10.7. ogłoszę przerwę i odbędzie się Komisja 

Budżetu i Finansów w sali, którą wskażemy.  

Punkt 10.6. 

Wybór Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i Członków Zarządu 

Województwa Lubuskiego. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przypominam, że zgodnie z art. 32 ust. 3 ustawy o samorządzie 

województwa, Sejmik wybiera Wicemarszałków oraz pozostałych Członków Zarządu 

na wniosek Marszałka zwykłą większością głosów w obecności co najmniej połowy 

ustawowego składu Sejmiku w głosowaniu tajnym. Proponuję, aby powołana 

wcześniej Komisja Skrutacyjna pracowała w takim składzie w jakim była. Czy są 

jakieś inne wnioski? Nie? Czyli ta komisja. Proszę członków Komisji i Panią 

Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej o zajęcie miejsc przy stoliku Komisji 

Skrutacyjnej.  

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Panie Przewodniczący, 

zasada jest taka, że Komisja Skrutacyjna kończy pracę po podpisaniu protokołu. 

Proponuję, aby powołać nową Komisję Skrutacyjną. Oczywiście może się składać z 

tych samych członków, natomiast zgodnie z zasadą „lege artis” musi być powołana 

do każdego wyboru odrębna Komisja Skrutacyjna, o co też wnoszę.  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Tak mam przygotowane w scenariuszu, w związku z czym 

pytanie do Pani Radczyni: czy tak możemy zrobić, czy musimy na nowo powoływać 

komisję? Proszę o rozstrzygnięcie i już. 

Radca Prawny Beata Gandecka: Należałoby powołać na nowo komisję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Ok. W związku z powyższym ogłaszam powołanie Komisji 

Skrutacyjnej. Proszę uprzejmie o zgłaszanie kandydatów do Komisji Skrutacyjnej. 

Proszę uprzejmie o zgłaszanie kandydatów. Pan Sebastian Ciemnoczołowski. 
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Przewodniczący Klubu Platforma Obywatelska Sebastian Sylwester 

Ciemnoczołowski: Dziękuję serdecznie. Mam ogromną przyjemność ponownie 

zgłosić Panią Anię Synowiec do funkcji członkini Komisji Skrutacyjnej. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pani Anna Chinalska? 

Sekretarz Klubu Polskie Stronnictwo Ludowe Anna Chinalska: Także mam 

ogromną przyjemność zgłosić Kolegę Zbigniewa Kołodzieja do Komisji Skrutacyjnej. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Kolejny Pan Edward Fedko. 

Członek Klubu Samorządowe Lubuskie Edward Jan Fedko: Zgłaszam siebie. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję oraz… 

Przewodniczący Klubu Bezpartyjni Samorządowcy Sławomir Jan Kowal: Mam 

ogromną przyjemność zgłosić Sławomira Muzykę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Świetnie. Szanowni Państwo, czyli zgłoszeni są: Pani Anna 

Synowiec, Zbigniew Kołodziej, Sławomir Muzyka oraz Edward Fedko. Proszę te 

osoby o wyrażenie zgody. 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pan Zbigniew Kołodziej? 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Tak, wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Pan Edward Fedko? 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. 
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Radny Województwa Lubuskiego Sławomir Muzyka: Wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. W związku z powyższym – czy mamy przygotowane? Tak 

– proszę o głosowanie nad zaproponowanym składem Komisji Skrutacyjnej. Proszę 

o oddanie głosów. Pan Bogusław Motowidełko czy głosuje, czy tam jest jakiś 

problem? Dziękuję. 

21 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że Komisja Skrutacyjna w podanym składzie została wybrana. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

Proszę Komisję Skrutacyjną o zajęcie miejsc oraz ukonstytuowanie się i 

przygotowanie Regulaminu głosowania. Z kolei Pana Marszałka Marcina 

Jabłońskiego proszę o zgłoszenie kandydatów na Wicemarszałków i Członków 

Zarządu. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Panie 

Przewodniczący, Wysoki Sejmiku, chciałem podkreślić, że te minione 5 lat to okres 

bardzo dobrej, kolektywnej pracy. Tworzyliśmy zespół, który się rozumiał, wspierał 

nawzajem, dlatego też bez głębokiego zastanowienia chciałbym zarekomendować 

do funkcji Członków Zarządu, w pierwszej kolejności Wicemarszałków, Kolegów z 

którymi miałem zaszczyt do tej pory współpracować, a mianowicie: Pana Marszałka 

Stanisława Tomczyszyna i Pana Marszałka Łukasza Poryckiego. Będzie mi też 

niezmiernie miło, jeśli propozycję dalszego uczestniczenia w pracach Zarządu 

przyjmie Pan Tadeusz Jędrzejczak – Członek Zarządu, z którym przez kilka lat 

dzieliliśmy wspólnie sekretariat. Uśmiech zawsze się przyda. I uzupełnić 

chcielibyśmy skład Zarządu, który powinien liczyć pięciu członków, kandydaturą 

Pana Radnego Grzegorza Potęgi. Osoba również wszystkim doskonale znana: 

Radny kilku szczebli, Przewodniczący Komisji Gospodarki, człowiek o uśmiechu, 

który nie znika z Jego twarzy. Wierzę, że bardzo pozytywnie wpłynie tak na nastrój w 

naszej pracy, która łatwa przecież nie jest, ale to osoba niezwykle zaangażowana w 

sprawy regionu, samorządu, doskonale przygotowana. Myślę, że nie wymaga ta 

rekomendacja jakiejś szczegółowej laudacji. Bardzo Państwa wszystkich proszę o 
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przyjęcie tych propozycji i umożliwienie nam podjęcia niezwłocznie pracy. Bardzo 

dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy Pan Stanisław Tomczyszyn wyraża zgodę na 

kandydowanie na Wicemarszałka Województwa Lubuskiego? 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Stanisław Tomczyszyn: Tak, 

wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy Pan Łukasz Porycki wyraża zgodę na kandydowanie 

na Wicemarszałka Województwa Lubuskiego? 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy Pan Tadeusz Jędrzejczak wyraża zgodę na 

kandydowanie na Członka Zarządu Województwa Lubuskiego? 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Tak. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. I czy Pan Grzegorz Potęga wyraża zgodę na 

kandydowanie? 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Wyrażam zgodę. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Szanowni Państwo, proponuję głosowanie „en bloc”, czyli 

karta do głosowania będzie zawierała 4 nazwiska. Resztę powie nam za chwilę 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej przedstawiając Regulamin głosowania. Czy są 

jakieś uwagi? Nie widzę. W związku z powyższym czekamy na… Proszę bardzo, 

Regulamin głosowania w sprawie wyboru Wicemarszałków i Członków Zarządu 

Województwa Lubuskiego. 
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Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Przystąpię, Szanowni 

Państwo, do odczytania Regulaminu głosowania w sprawie wyboru Wicemarszałków 

Województwa Lubuskiego i Członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytała Regulamin 

głosowania w sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i 

Członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Regulamin stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania, uwagi do 

przedstawionego Regulaminu? Nie widzę. Poproszę Członków Komisji Skrutacyjnej 

o powrót na swoje miejsca i przeprowadzimy głosowanie nad przyjęciem 

Regulaminu. Poddaję pod głosowanie Regulamin głosowania w sprawie wyboru 

Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i Członków Zarządu Województwa 

Lubuskiego. Proszę o głosowanie. Dziękuję. 

19 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że Regulamin został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

Teraz chwileczkę, zobaczymy czy Komisja jest już gotowa do wydawania kart. Tak? 

Jest gotowa? 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Tak, zapraszamy w 

kolejności alfabetycznej. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Więc proszę uprzejmie o wydawanie kart do głosowania, następnie 

przeprowadzenie głosowania. Po przeprowadzonym głosowaniu, na czas ustalenia 

wyników głosowania, ogłaszam przerwę w obradach. 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytała w kolejności 

alfabetycznej listę radnych, radni potwierdzali odbiór kary podpisem na liście i 

oddawali głosy wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością wyczytywania. 
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Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 91 do 

protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, po zakończeniu głosowania, w przerwie, 

poproszę Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Pana Marka Cieślaka i 

członków Komisji o odbycie tejże Komisji. Wykorzystamy ten czas właściwie.  

przerwa 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Wznawiam sesję. Proszę Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej o 

odczytanie Protokołu w sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i 

Członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Odczytuję wobec tego 

Protokół Komisji Skrutacyjnej w sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa 

Lubuskiego i Członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej odczytała protokół Komisji Skrutacyjnej w 

sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i Członków Zarządu 

Województwa Lubuskiego. 

W wyniku głosowania tajnego Sejmik wybrał na Wicemarszałków Województwa 

Lubuskiego Pana Stanisława Tomczyszyna i Pana Łukasza Poryckiego oraz na 

Członków Zarządu Województwa Lubuskiego Pana Grzegorza Michała Potęgę i 

Pana Tadeusza Jędrzejczaka. 

19 radnych za, 3 przeciw, 0 wstrzymało się od głosowania. 

Protokół Komisji Skrutacyjnej stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Szanowni Państwo, to są zrozumiałe gratulacje, ale 

jeszcze uchwałę musimy podjąć. Widzę, że Członkowie Komisji Skrutacyjnej wrócili 

na swoje miejsca, więc przystępujemy do przyjęcia uchwały w sprawie wyboru 

Wicemarszałków i Członków Zarządu Województwa Lubuskiego.  
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz 

odczytał projekt uchwały w sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa 

Lubuskiego i Członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, czy są jakieś uwagi, pytania? Nie widzę. 

Przystępujemy do głosowania projektu uchwały w sprawie wyboru Wicemarszałków 

Województwa Lubuskiego i Członków Zarządu – druk nr 916/23. Proszę o oddanie 

głosów. Ok. Tak, policzę. Pan Kazimierz Łatwiński? 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Przeciw. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przeciw, ok. Marka Cieślaka w tym momencie nie ma. Dziękuję. 

18 radnych za, 2 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. W wyniku głosownia Wicemarszałkami 

Województwa Lubuskiego VI kadencji zostali Stanisław Tomczyszyn i Łukasz Porycki 

i, również w wyniku głosowania, Członkami Zarządu Województwa Lubuskiego VI 

kadencji zostali Pan Tadeusz Jędrzejczak i Grzegorz Potęga.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/898/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 października 

2023 r. w sprawie wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i Członków 

Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

Bardzo gratuluję, myślę wszyscy gratulujemy. Pan Grzegorz Potęga? Ale pierwszy 

do głosu się zapisał Pan Poseł, którego zapraszam w tej chwili, Pan Poseł Sługocki, 

którego zapraszam do zabrania głosu. Proszę poczekać Panie Członku Zarządu, 

Panie Wicemarszałku. 

Poseł na Sejm RP Waldemar Sługocki: Waldemar, Panie Przewodniczący, 

Sługocki. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Przepraszam. 
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Poseł na Sejm RP Waldemar Sługocki: Szanowni Państwo, Pani Marszałek, Panie 

Marszałku, Zarządzie, Wysoki Sejmiku, chciałbym bardzo serdecznie podziękować 

Pani Marszałek za współpracę, za 5 lat kierowania Zarządem Województwa 

Lubuskiego, za wiele chwil – mówię o ostatniej kadencji, Pani Marszałek, proszę 

wybaczyć... Proszę? Za chwilę będzie. Pan Radny ma problemy widzę z 

interpretowaniem faktów dzisiaj. Najpierw, jeżeli chodzi o zapisy ustawy o 

samorządzie województwa, teraz jeżeli chodzi o kalendarz. Proszę? Ale proszę 

przeczytać ustawę o mandacie Posła, Senatora, Panie Radny. Bardzo proponuję, 

proszę – będzie milej. Chciałbym podziękować Pani Marszałek bardzo za tą 

współpracę, za 5 lat – także współpracę ze mną, w tej roli, w której mogłem z Panią 

współpracować. Chcę podziękować za wiele cennych inicjatyw, które samorząd 

województwa podejmował, za także te chwile, które były niełatwe w pracy 

samorządowej, bo – jak Państwo doskonale wiecie – ten czas jest bardzo 

dynamiczny i są sytuacje, kiedy wspólnie odnosicie Państwo sukcesy, ale także są 

takie sytuacje, kiedy piętrzą się problemy i wtedy trzeba w sposób umiejętny, z 

dystansem, stawiać czoła tymże problemom, rozwiązywać je i wychodzić na prostą. 

Tego Pani bardzo serdecznie gratuluję, ale także składam życzenia, aby te nowe 

wyzwania, które nakreśliła Pani sobie, także zakończyły się najpierw w niedzielę 

sukcesem, a potem abyśmy – mam nadzieję wszyscy razem – mogli współpracować 

na rzecz dobra Ziemi Lubuskiej już w polskim Parlamencie. Chciałbym bardzo 

szczerze pogratulować Panu Marszałkowi Marcinowi Jabłońskiemu, z którym miałem 

przyjemność współpracować bardzo blisko, osobiście. Jestem przekonany, że jest to 

doskonały, najlepszy wybór. W to głęboko wierzę, jestem przekonany. Jestem 

przekonany, że także w tak znakomitym zespole, który tworzą Wicemarszałkowie: 

Stanisław Tomczyszyn, Łukasz Porycki, Tadeusz Jędrzejczak oraz Członek Zarządu 

Pan Grzegorz Potęga, dla którego będzie to nowe wyzwanie, będziecie Państwo 

znakomicie działać na rzecz rozwoju Ziemi Lubuskiej. Jestem przekonany, że będzie 

to niezwykle odpowiedzialny Zarząd, Zarząd składający się z osób niezwykle już 

doświadczonych, osób które mają bardzo zróżnicowane doświadczenia, 

wykształcenie i to będzie Państwa siłą. Jestem przekonany, że będziecie Państwo 

podejmować wiele ważnych, trudnych wyzwań, ale jestem przekonany, że zakończą 

się one sukcesem. I szczególnie gorąco chcę podziękować Radnym Sejmiku 

Województwa Lubuskiego, chcę podziękować Radnym Klubu Platformy 
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Obywatelskiej z jej Przewodniczącym Panem Sebastianem Ciemnoczołowskim na 

czele, chcę podziękować liderom partii, które tworzą tą wspólnotę koalicyjną: Panu 

Prezesowi Stanisławowi Tomczyszynowi, Panu Tadeuszowi Jędrzejczakowi, Panu 

Sławomirowi Kowalowi. To fantastycznie, że mogłem z Państwem do tej pory 

współpracować i jestem przekonany, że ten nowy rozdział będzie równie korzystny 

dla Ziemi Lubuskiej. Chcę podziękować także opozycji sejmikowej, także za te 

drobne uszczypliwości, które pojawiają się momentami. To przywara opozycji, aby 

szczypać, tupać, kopać i tylko tyle. Dziękuję także pracownikom Urzędu 

Marszałkowskiego, którzy także każdego dnia, wspólnie z Zarządem Województwa i 

Sejmikiem, pracują na rzecz Ziemi Lubuskiej. Bardzo Państwu dziękuję tym bardziej, 

że wiele, wiele, wiele lat spędziłem w gmachu Urzędu Marszałkowskiego 

Województwa Lubuskiego – nie tylko na Podgórnej 7, ale także w innych miejscach. 

Pamiętam doskonale swoje doświadczenia w tymże gmachu i życzę Wam – a przez 

to Ziemi Lubuskiej – kolejnych wielu, wielu, wielu ogromnych sukcesów. Dziękuję 

bardzo. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję pięknie. Do głosu zgłaszał się Pan Grzegorz Potęga, 

serdecznie zapraszam. 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Szanowni 

Państwo, Wysoki Sejmiku, chciałem poprosić o ten głos, ponieważ może już tak się 

nie zdarzyć, że będę miał taką możliwość, okazję, podziękować tym wszystkim, 

dzięki którym osiągnąłem dzisiaj to, co osiągnąłem. Ale chciałem powiedzieć, że to 

nie mój pierwszy raz, bo Członkiem Zarządu zostałem w 1998 roku po raz pierwszy, 

kiedy zostałem po raz pierwszy wybrany do Rady Gminy w Otyniu. Wtedy jeszcze nie 

było bezpośrednich wyborów na wójtów i burmistrzów i był Zarząd, który był 

wybierany jak tutaj dzisiaj na Sejmiku. Dlatego to mój drugi Zarząd w życiu w 

samorządzie i mam nadzieję, że będę z niego czerpał równie dużo i aktywnie jak z 

tego pierwszego, poprzedniego. Poprosiłem o ten głos również, bo jestem trochę – 

tak nawiązując do koszykarskiego slangu – dzisiaj tutaj „rookie” po prostu, taki 

żółtodziób wśród tych doświadczonych graczy, który musi się dużo uczyć. Tak, chcę 

się dużo uczyć, bo człowiek uczy się całe życie. Jutro jest Dzień Nauczyciela – ja 

jestem też z zawodu nauczycielem – jest wielu nauczycieli na sali: jest Sławek tutaj, 
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którego widzę po prawej stronie, Marysia, wiem Ania, nie chcę nikogo pominąć 

oczywiście, i Tadeusz, ale najważniejszym nauczycielem obecnie dla mnie – bo 

czym byłaby drużyna bez coach’a? I to coach’a takiego, który jest charyzmatyczny, 

który potrafi powiedzieć czasem coś nawet za dużo i odpowiednio zmotywować 

człowieka – także w pierwszych słowach dziękuję Waldku Tobie i życzę oczywiście 

wszystkiego dobrego z okazji tego Dnia Nauczyciela, który wypada jutro, bo też 

jesteś przecież profesorem, nauczycielem akademickim. Dziękuję. Dziękuję 

jednocześnie oczywiście tym wszystkim, którzy przyczynili się bezpośrednio do tego 

mojego wyboru, a więc koalicji, która jest w Sejmiku obecnie – koalicji Polskiego 

Stronnictwa Ludowego, Sojuszu Lewicy Demokratycznej, Bezpartyjnych 

Samorządowców, no i oczywiście mojemu rodzimemu środowisku, czyli Platformie 

Obywatelskiej, szerzej Koalicji Obywatelskiej. Chciałbym powiedzieć też, że dzisiaj 

jest 13-sty i piątek – nie jestem przesądny, a mówię to z pełną premedytacją, 

ponieważ moja żona jest urodzona 13-ego, a w tym roku wybiło nam 25 lat i jakoś 

sobie dajemy radę, więc myślę, że ten „nomen omen” 13-ego mam opanowany. I na 

koniec chciałbym życzyć nie tylko nam wszystkim, nie tylko Lubuszanom, którzy być 

może nas oglądają albo dowiedzą się o tej zmianie Zarządu, ale również całej 

Polsce, aby ta zmiana, która dzisiaj nastąpiła, była synonimem zmiany, która 

nadejdzie już za 3 dni, czyli w niedzielę 15 października, kiedy wybierzemy nowych 

parlamentarzystów, którzy – miejmy nadzieję – w większości aktualnej opozycji 

demokratycznej przejmą władzę w tym kraju. Dziękuję. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. W ten sposób zrealizowaliśmy punkt 10.6. porządku 

obrad. 

Punkt 10.7. 

Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa 

Lubuskiego – druk nr 917/23. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Proszę o opinię Komisji Budżetu i Finansów Przewodniczącego 

Pana Marka Cieślaka. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma pytania, uwagi? Nie widzę. Wobec tego przechodzimy do 

głosowania projektu uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka 

Województwa Lubuskiego – druk 917/23. Proszę o oddawanie głosów.  

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Jestem za. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Ok. A Pan Kazimierz Łatwiński? 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Wstrzymuję się. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Usłyszałem „wstrzymuję się”, tak? Ok. Dziękuję. Możemy 

podsumować. 

19 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

Uchwała Nr LVII/899/23 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 13 października 

2023 r. w sprawie ustalenia wynagrodzenia Marszałka Województwa Lubuskiego 

stanowi załącznik nr 99 do protokołu. 

Punkt 11. 

Sprawy różne. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Szanowni Państwo, w systemie radni.info zostały zamieszczone 

informacje dotyczące analizy oświadczeń majątkowych składanych przez Radnych 

Województwa Przewodniczącemu Sejmiku oraz oświadczeń majątkowych 

składanych Marszałkowi Województwa Lubuskiego, zgodnie z zapisem art. 27c ust. 

12 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. Informacje dotyczące ewentualnych 

nieprawidłowości, stwierdzonych w oświadczeniach majątkowych Radnych przez 




